



C-1/143/A.1

15 تشرين الأول/أكتوبر 2021

اللجنة الدائمة

للسلم والأمن الدوليين

## مشروع جدول الأعمال

### 1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة الافتراضية التي عُقدت خلال الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي (نيسان/أبريل / أيار/مايو 2021)

3. جلسة استماع للخبراء حول موضوع إعادة النظر في النهج المتبع في عمليات السلام وإعادة صياغته من أجل تعزيز السلام الدائم

ستحدد عمليات السلام الجديدة والجارية الأمن الإقليمي، والعالمي للعديد من السنوات القادمة، بينما تفشل نسبة مئوية كبيرة من هذه الاتفاقات بعد توقيعها أو عدم تنفيذها على الإطلاق. ورغم أن طبيعة النزاع تتغير، فإن النهج الذي نظم طريقة حل النزاعات لم يتطور كثيراً على مدى السنوات الـ50 الماضية. وستعقد اللجنة جلسة استماع للخبراء لتبادل الآراء بشأن الطريقة التي يمكن بها للبرلمانات أن تضع بشكل جماعي إطاراً مرجعياً جديداً يكون أساساً لعمليات السلام المعنوية والأخلاقية ويضع معايير لمزيد من المساءلة والرقابة الطويلة الأمد لتوجيه تنفيذها. وخلال جلسة الاستماع، ستعرض مفاهيم الأمن البشري والأمن التقليدي على المشاركين، الذين سيبحثون سبل إنشاء إطار قيم لبناء مجتمعات مزدهرة ومستقرة وشاملة من خلال تحديد أفضل جوانب كل مفهوم من المفاهيم المذكورة. وسيعتمد المقررون المشاركون على جلسة الاستماع والمناقشة اللاحقة وهما يصيغون المسودة الأولى لقرار بشأن الموضوع الذي سيعرض على الجمعية العامة الـ144 للاتحاد البرلماني الدولي.

#### 4. حلقة نقاش حول موضوع دور البرلمان في التصدي لمخاطر تحويل مسار عمليات نقل الأسلحة

يشكل تحويل الأسلحة التقليدية إلى مستخدمين نهائيين غير مرخص لهم، واستخدامها فيما بعد تهديداً كبيراً للمجتمعات في جميع أنحاء العالم. يقوض التحويل فعالية جهود مكافحة الانتشار ويحبط المحاولات الرامية إلى تنظيم تجارة الأسلحة الدولية لأهداف تتماشى مع القانون الدولي والمعايير الدولية ذات الصلة. وستعقد اللجنة حلقة نقاش لدراسة كيف يمكن للبرلمانات أن تتصدى للتحديات المرتبطة بسوء تنظيم عمليات نقل الأسلحة على الأصعدة الوطنية والإقليمية والمتعددة الأطراف، وأن تسترشد بها في وضع سياسات وممارسات جيدة للتصدي للتحويل من خلال التركيز على سبل منع الاتجار غير المشروع بالأسلحة والقضاء عليه، ولا سيما الأسلحة الصغيرة والأسلحة الخفيفة.

#### 5. الانتخابات

(أ) الانتخابات لملء الشواغر الحالية في المكتب

(ب) انتخاب رئيس للجنة ونواب رئيس لها

#### 6. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 143rd IPU Assembly

Madrid, Spain  
26-30 November 2021



Standing Committee on  
Peace and International Security

C-I/143/A.1  
15 October 2021

## Draft agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's virtual session held during the 142nd IPU Assembly (April/May 2021)**
3. **Expert hearing on the theme *Rethinking and reframing the approach to peace processes with a view to fostering lasting peace***

New and ongoing peace processes will determine regional and global security for many years to come while, worryingly, a significant percentage of these agreements fail soon after they are signed or are not being implemented at all. Although the nature of conflict has been changing, the approach that has regulated the way conflicts are resolved has not evolved significantly over the last 50 years. The Committee will hold an expert hearing to share opinions on how parliaments can collectively establish a new frame of reference that would serve as a basis for moral and ethical peace processes and set standards of greater accountability and long-term oversight to guide their implementation. During the hearing, the concepts of human security and traditional security will be presented to participants, who will examine ways to establish a valuable framework for building thriving, stable and inclusive societies by identifying the best aspects of each of the concepts mentioned. The co-Rapporteurs will draw on the hearing and the subsequent debate as they write the first draft of a resolution on the topic that will be tabled at the 144th IPU Assembly.

4. **Panel discussion on the theme *Parliament's role in addressing the risks of diversion in arms transfers***

The diversion of conventional arms to unauthorized end users and their subsequent use pose a significant threat to societies around the globe. Diversion undermines the effectiveness of counter-proliferation efforts and frustrates attempts to regulate the international arms trade for purposes consistent with relevant international law and standards. The Committee will hold a panel discussion to examine how parliaments could tackle the challenges associated with poorly regulated arms transfers at the national, regional and multilateral levels, and inform the development of good policies and practices to counter diversion by focusing on ways to prevent and eradicate the illicit trafficking of arms, particularly small arms and light weapons.

5. **Elections**
  - (a) Elections to fill existing vacancies on the Bureau
  - (b) Election of the President and Vice-President of the Committee
6. **Any other business**

#IPU143